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Kulturna in politična vzgoja naj korakata vzporedno
Razgovor z akademikom Vidmarjem

V sobi hotela Donatsmo se srečali s tov. 
Vidmarjem, znanim slovenskim akademi
kom, ki smo ga prosili za kratek razgovor.

»Že tretji teden ste pri nas na zdravlje
nju. Bili ste tudi lansko leto. Kakšni so vaši 
vtisi o zdravljenju v Zdravilišču, o Rogaški 
Slatini na splošno in kako se počutite pri 
nas?«

»Kar se počutja tiče, je kar v redu, razen 
kolikor je to odvisno od vremena. Sicer pa 
je po mojem nestrokovnem mnenju Zdra
vilišče zelo skrbno urejeno in funkcionira v 
redu. Vse je odmerjeno in točno, s čimer se 
očividno dosegajo uspehi. Poznam vrsto 
ljudi, ki redno hodijo sem na zdravljenje. 
Morebiti bom tudi sam, če bom še živel, 
prišel mednje, saj se mi zdi, da mi tukajš
nje zdravljenje precej pomaga.«

»Dotaknil bi se malo kulturnega podro
čja. Veste, da v sklopu Zdravilišča prireja
mo raznovrstne kulturne prireditve, kot je 
npr. revija pevskih zborov, stalne razstave 
v pivnici ipd. Kaj se vam zdi, je ta vrsta 
ponudbe za gosta pa tudi za našega obča

na dovolj široko zastavljena, ali še kaj 
manjka?«

»Treba je pohvaliti vso to iniciativo. Sam 
sem bil na reviji pevskih zborov in moram 
reči, da me je presenetila prizadevnost, 
kako ti zbori in njihovi vodje skušajo 
podajati stvari, ki jih izvajajo, čim bolj 
muzikalno in čim bolj resnično muzikalno 
predelano. To je velika kulturna vzgoja 
tako za izvajalce kot tudi za publiko, ker so 
bile nekatere podane pesmi prav prese
netljivo dodelane. Kar se tiče slikarskih in 
likovnih razstav, je v današnjem času zelo 
težko vzdrževati neko višino, kajti tako s to 
umetnostjo kot tudi z literaturo se ukvarja 
čedalje več ljudi, med katerimi je tudi 
veliko nepoklicanih, ki žele priti v javnost 
prav tako kot poklicani, morda še celo bolj. 
Pri tem bi priporočal čimbolj strogo ali vsaj 
stopnjujočo selekcijo, poleg pa ne bi škodi
lo tudi prirejanje literarnih nastopov, reci
tacij, predavanj, diskusij med predavatelji 
in občinstvom ipd., kar bi na eni strani zelo 
poživilo zanimanje, na drugi pa morda 
prineslo tudi boljši vpogled v sorazmerno 
komplicirano problematiko umetnosti.«

»To, kar ste povedali, mi da misliti na 
nekaj drugega. Če se odmaknemo od 
gosta, ima sam kraj Rogaška Slatina pre
cej zaposlenih. Opažamo, in tudi delavci 
vedno bolj zahtevajo, da primanjkuje 
tovrstnih prireditev, oper, glasbenih kon
certov, baleta itd. Pričeli smo graditi kul
turni dom, toda gradnja se je ustavila nekje 
na četrtini, ker ni več denarja. Pri tem 
mislim na to, ali ni odliv kulturnega dinarja 
malo prevelik v centre in premajhen v 
odmaknjene kraje?«

»Po Sloveniji bi bilo potrebno ustanoviti 
nekaj kulturnih centrov, kjer bi bile dane 
možnosti za kulturno dogajanje, to je: za 
gostovanje gledališč, za prirejanje disku
sijskih večerov, pa tudi muzikalnih nasto
pov s klavirjem in petjem ter manjšimi 
muzikalnimi ansambli kot npr. s kvarteti, 
kvinteti ipd. Takšnih centrov bi moralo biti 
približno dvajset, tako da bi njihovi nastopi 
krožili po Sloveniji ves čas in s tem zado
voljevali vse tiste, ki so željni takšnih 
nastopov. To bi se moralo na nek način 
urediti. Tu bi omenil primer Islandije, kjer 
ima vsak kmet svojo knjižnico vsi bero in 
poznajo svetovno literaturo. Tako so vsi 
izobraženi in imajo, vsaj po mojem mne
nju, bogatejše in srečnejše življenje. Kaj 
takšnega bi naše življenje na vsak način 
poplemenitilo, saj se ve, kako je današnje 
življenje že prav grobo in človeka sili v 
določene stvari, ki so odmaknjene normal
nemu življenju.«

»če pogledate naš časopis »Vrelci«, 
vidite, da smo pričeli uvajati tako imenova
no »ljubiteljstvo«. Tako se pojavljajo raz
lične ideje ljudi, ki želijo pokazati nekaj, 
kar čutijo v sebi. Menim, da je tega v 
delavskih glasilih premalo, da je preveč 
poudarka na politični in premalo na kultur
ni vzgoji. Kakšno je vaše mišljenje o tem?«

»Po mojem mnenju bi ti dve vzgoji, to je 
kulturna in politična, morali korakati vzpo
redno. Ne morem si namreč predstavljati 
pravega politično vzgojenega človeka, če 
ni tudi kulturno vzgojen. In nasprotno: ne 
morem si predstavljati resničnega kulutr- 
nega delavca, če ni tudi politično vzgojen.«

Ob koncu je še poudaril, da je sedaj, ko 
smo s takšnim delom pričeli, potrebno tudi 
naprej vztrajati in nenehno iskati možnosti 
za izpopolnitev.

Veseli smo, da nas je tov. Vidmar tako 
prisrčno sprejel, saj pri nas ni vsak dan 
človek, ki je v slovenskem življenju toliko 
prisoten, kot je prav on. Zato mu v imenu 
uredništva Vrelcev želim čimboljše poču
tje pri nas in da bi še dolga leta prihajal k 
nam - pa ne bolan, ampak zdrav.

UREDNIK



Sklepi samoupravnih organov
Delavski svet Zdravilišča

je imel v letošnjem letu dve seji, na 
katerih je obravnaval poročila o sprejema
nju zaključnega računa, sprejel nekatere 
pravilnike, razpisal volitve in obravnaval 
še nekatere druge stvari.

Na osnovi poročil predstavnikov vseh 
TOZD in DSSS je delavski svet ugotovil, da 
so bili zaključni računi za leto 1981 obrav
navani na vseh zborih delavcev in tudi 
potrjeni brez pomembnejših pripomb. Za
to je bil zaključni račun za leto 1981 sprejet 
v obliki, kot je bil podan.

Dalj časa so bili v razpravi Pravilnik o 
pripravništvu, Pravilnik o kalu, razsipu, 
razbitju ali okvari in Pravilnik o denarni 
pomoči obolelim delavcem DO Zdraviliš
ča. Vsi predlogi pravilnika so bili obravna
vani na delavskih svetih TOZD in DSSS ter 
potrjeni, zato jih je delavski svet sprejel.

Na pobudo komerciale je bila obravna
vana dopolnitev Pravilnika o povračilih oz. 
nadomestilih osebnih izdatkov delavcem, 
ki jih imajo v zvezi z delom. Ker je dopolni
tev utemeljena, je bil sprejet sklep, da se 
omenjeni Pravilnik dopolni na ta način, da 
se 21. členu doda naslednji odstavek:

»Delavcem, ki sodelujejo na sejmih, 
priskrbi prenočišče TOZD oz. DSSS in ga 
zaradi izredne situacije rezervira za čas 
sejma. Račun za rezervirana prenočišča v 
času sejma se plača v celoti iz sredstev 
TOZD oz. DSSS ne glede na to, ali so bila

zasedena 100 %. V takem primeru si 
delavec na potnem nalogu nočnin ne 
obračuna«.

Na podlagi Zakona o volitvah je delavski 
svet razpisal volitve v delavski svet Zdravi
lišča, disciplinsko komisijo in skupno sa
moupravno delavsko kontrolo, ker je dose
danjim članom potekel mandat.

Obravnaval je prošnjo Osnovne šole 
»Boris Kidrič« Rogaška Slatina za najem 
zemljišča, na katerem stoji čebelnjak, ki ga 
bodo odkupili od tov. Perca, ker na šoli že 
dalj časa deluje čebelarski krožek. Odo
brena je bila uporaba tega zemljišča za 15 
let s pripombo, da ga šola izprazni pred 
tem rokom in ga očisti na svoje stroške, če 
bi tako narekovale urbanistične potrebe 
železniške postaje ali krajevne skupnosti.

V TOZD-1 zdravstvo je bil sprejet v 
delovno razmerje rentgenolog, katerega 
smo iskali že več let. Ob sprejemu je kot 
edini pogoj navedel, da se mu odobri 
posojilo za individualno stanovanjsko iz
gradnjo v višini 400.000,-din. Delavski svet 
je to obravnaval in ugotovil, da ne bi bilo 
prav, če mu posojila ne bi dodelili, saj če bi 
zahteval stanovanje, bi bili stroški precej 
višji. Zato se mu omenjeni znesek odobri 
na ta način, da se mu da 200.000,-din, ki jih 
Zdravilišče veže pri banki tako, da on 
sklene z banko pogodbo.

Marinka Šeligo

prijateljica - beri soproga - je pa nima s 
seboj. Nasvidenje, pa kdaj drugič! Z oseb
no, seveda. Tudi podkupnina ne zaleže, 
saj stoji za tabo sodnik za prekrške.

Pa drugo srečanje z gosti?
Dober glas seže v deveto vas, pa še 

naprej. Vsi vemo, da je Donat eden izmed 
najboljših hotelov v državi tako po zasedbi 
kot po storitvah. To dokazujejo tudi prizna
nja, ki jih je dobil v močni konkurenci.

Po prebiranju anket lahko ugotovimo, da 
mnogi prihajajo sem na priporočilo svojih 
znancev, prijateljev in kdor pride enkrat, 
pride še večkrat. Imamo precejšnje število 
starih gostov, ki prihajajo leto za letom 
odkar hotel stoji. Mislim, da je to največje 
priznanje celotnemu kolektivu za uspešno 
in solidno poslovanje.

Le zadnje čase je slišati precej pripomb 
na račun nenehnega ropota in neurejene
ga parka, kar je pa pri gradnji novega 
hotela neizbežno.

Tudi hrana ne ustreza de luxe kategoriji. 
Kriteriji, ki so privedli do spremembe kate
gorije Donata, mi niso znani, mislim pa, da 
bi bilo precej manj sitnosti na recepciji, če 
bi sprememba cen in kategorije sovpadala 
z odprtjem TEMPLA - SAVE.

Rudi Stiplošek

Letna konferenca
turističnega
društva

Letno konferenco Turističnega društva 
Rogaška Slatina, ki je bila v petek, dne 23.
4. 1982 ob 15. uri v prostorih Zdraviliškega 
doma, lahko ocenjujemo kot uspelo. Še na 
nobenem občnem zboru oziroma letni kon
ferenci nismo zabeležili tako visokega šte
vila udeležencev, bilo jih je 150. Med 
važnejše točke dnevnega reda štejemo:
- poročilo o turističnih pogojih in delu v 

letu 1981, ki ga je podal predsednik TD 
Stane Čujež;

- objava rezultatov o urejenosti stanovanj
skih hiš in okolice v letu 1981; poročilo o 
tekmovanju je podal predsednik komisi
je za ureditev in olepšavo kraja tov. 
Drago Rovišnjak;

- uskladitev načina oddaljanja zasebnih 
turističnih sob z obstoječimi normativni
mi in bančnimi predpisi; poročilo je 
podal tov. Stane Čujež;

- program dela za leto 1982, ki ga je 
predložil tajnik TD Martin Kene.
Med objavo rezultatov o urejenosti je 

naš sodelavec JankoZorin prikazal diapo
zitive posameznih krajevnih detajlov ozi
roma hiš, filmski prikaz s komentarji o 
zanimivostih južne Azije pa je podal avtor 
filma tov. Ernest Rečnik.

Glede na to, da smo delavci Zdravilišča 
kolektivno včlanjeni v Turistično društvo 
Rogaška Slatina in da se naša dejavnost 
ujema s turistično dejavnostjo Zdravilišča 
Rogaška Slatina, torej da so interesi isto
vetni, imam za potrebno, da v našem 
glasilu seznanimo člane našega kolektiva
- člane turističnega društva s poročilom 
predsednika o spremembi oddajanja za
sebnih turističnih sob, s poročilom pred
sednika komisije za ureditev in olepšavo 
kraja in s programom dela. Ker je prostor v 
glasilu omejen, bom v nadaljevanju tega

Srečanje z gosti
(nadaljevanje iz prejšnje številke)

V prejšnji številki smo obljubili nadalje
vanje pod tem naslovom in ker obljuba 
dela dolg, bomo nadaljevali.

Po prvem srečanju z gosti pride tudi 
drugo. Mi pa še prvega nismo dokončali in 
ne nazadnje mora dobiti besedo tudi nežni 
spol, na primer naše žurnalistke.

Opravila žurnalista v hotelu Donat so 
zelo razgibana, ter zahtevajo precej na
tančnosti, ažurnosti in dobršno mero 
potrpežljivosti.

Ob prihodu gosta odpremo hotelski ra
čun, v katerega nato vsak dan knjižimo 
penzionske in vse ostale storitve, ki jih 
gost koristi. Tako je ob odhodu gosta račun 
pripravljen, doda se samo še obrok teko
čega dne, preveri se stanje telefonskega

fakturni oddelek.
Pri plačilu gostje običajno izražajo svoja 

mnenja, bodisi pohvale ali kritike hotelskih 
storitev.

Vsekakor raje slišimo pohvale, pa tudi 
kritika je dobrodošla, saj se nato trudimo, 
da odpravimo določene nevšečnosti.

Prijazna beseda in zadovoljen obraz 
delavca sta v veselje vsakemu gostu.

Med drugim smo omenili tudi »ponoč
njake«. To so prehodni gostje, ki ostanejo 
pri nas eno noč, mogoče dve. Večina od 
njih ima prav tako rezervacijo. To so 
poslovni partnerji raznih delovnih organi
zacij v bližnji okolici ali pa razni serviserji 
tuje opreme.

Za tovrstne goste se navadno zlahka 
najde kakšna luknja. Precej starih gostov

števca in se vse skupaj doknjiži na gostov ■"<? predčasno odpotuje, ali pa morda kdo od
račun.

Če gost plača s tujo valuto, mu obraču
namo 3 % popusta. Plačilo zahteva precej 
natančnosti, saj gostje plačajo del računa 
z dinarji, preostali del pa z valuto, ki jim je 
pač ostala.

Naj navedem samo en primer. Gostu je 
ob odhodu ostalo nekaj dinarjev, dolarjev, 
DM, LIR, imel je tudi potrdilo o rezervaciji z 
akontacijo 100 DM, preostali del zneska pa 
je poravnal z EURO čekom. Seveda je v 
takšnih primerih potrebno precej preraču
navanja, kar je zamudno in zahteva ob 
velikih navalih precej potrpežljivosti.

Drugače je pri agencijskih gostih. Ti ob 
odhodu oddajo svoj ključ, zaključi se faktu
ra po pogodbeni ceni in se preda v

že najavljenih odpove rezervacijo. V takih 
primerih so nam ti ljudje uspešno mašilo 
nastalih vrzeli. Sem spadajo še priložnost
ni izletniki z lastnim ali javnim prevozom ki 
se zaustavijo pri nas, ker so preutrujeni ali 
pa brez zvez. Da je Rogaška dobro pove
zana z ostalim svetom, ko se dan prevesi v 
noč, pa tudi vemo.

Tu so še tako imenovani »dnevni poči
tki«. Neizkušeni v teh zadevah navadno 
vzamejo sobo za eno noč, čeprav že potem 
po dveh, treh urah plačajo in gredo. (Dva
krat prodana soba, če gre po sreči). Seve
da je diskretnost zajamčena. Gost je gost, 
četudi samo za eno uro. Vendar vse po 
predpisih. Vsak mora biti prijavljen. Slepih 
potnikov ne sme biti na krovu, čeprav 
marsikdo ponuja samo eno osebno, češ
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članka navedel samo povzetke iz omenje
nih poročil oziroma referatov.

Iz poročila predsednika je razvidno, da 
lahko ocenjujemo zdraviliško - turistično 
sezono v lanskem letu kot ugodno, Skupno 
smo v kraju dosegli 329.256 nočitev, od 
tega 93.273 nočitev tujih gostov. Goste 
našega Zdravilišča pa je motil promet, 
predvsem pa hrup, ki ga povzročajo motor
na vozila, še posebej mopedisti, nadalje 
nered in pogosti pretepi v naših lokalih 
kjer je godba s plesom namenjena predv
sem gostom, ti pa se teh lokalov prav zato 
izogibajo. Napadi na osebno integriteto 
gostov se grozljivo večajo. Množe se tatvi
ne na avtomobilih z namernimi poškodba
mi. Po sprehajalnih poteh Janine in Belle- 
wuea se podijo dirkalci na motociklih in 
preganjajo goste, ki bi se radi v naravi 
spočili in okrepčali. Nočni počitek ni vedno 
zagotovljen. Večina gostov razume nenor
malno onesnaženost osrednjega dela 
Zdravilišča in tudi nemir, ki ga povzroča 
gradnja hotelskega kompleksa Sava. Jih je 
pa nekaj, ki se s tem ne morejo sprijazniti, 
ki to kritizirajo in celo demonstrativno 
odhajajo, doma pa na različne načine 
izražajo nerazpoloženje do našega Zdra
vilišča. Onesnaževanje bližnje okolice 
presega že vse meje. Ob gozdnih poteh je 
polno odpadkov plastičnega materiala, 
štedilnikov, avtomobilskih karoserij ih 
podobnega.

Do 30% turistične takse se porabi za 
dejavnost krajevne skupnosti, tako da je za 
namene, za katere se zbira, ni dovolj. 
Društvo je zaradi tega večkrat nelikvidno 
in ima zato sloves nesolidnega dolžnika. 
Vprašanje »vandelbana« bo v kratkem po 
sklepu občinske skupščine dokončno re
šeno. Naše Zdravilišče pa se kljub po
manjkljivostim uspešno razvija. Dokaz za 
to ugotovitev je, da smo lani prejeli nekaj 
najvidnejših priznanj. Omeniti velja veliko 
priznanje, ki smo ga prejeli od Zvezne 
gospodarske zbornice Jugoslavije, Oce
njeni smo za najboljše in najuspešnejše 
zdravilišče v SFRJ. V tekmovanju »izpit iz 
gostoljubja« je hotel Donat dobil oceno 
najboljšega hotela - »odlično«. Turistična 
pisarna je prav tako dobila najvišje prizna
nje. Hotel Donat je nosilec številnih pri
znanj še izza obstoja Jugohotelov. Lanski 
gostinsko turistični zbor Slovenije je dode
lil hotelu Donat priznanje najboljšega ho
tela. Predsedniku TD tov. Čuježu je zbor 
dodelil zlato plaketo za uspešno delo v 
prizadevanju za turistične dejavnosti. Celj
ska turistična zveza je uvrstila Zdravilišče 
na prvo mesto med zdravilišči celjskega 
turističnega območja, predsedniku dru
štva tov. Čuježu pa je bila podeljena plake
ta kot najboljšemu turističnemu delavcu v 
letu 1981, in še vrste drugih priznanj smo 
bili deležni.

Iz poročila je razvidno, da se člani 
turističnega društva dokaj uspešno vklju
čujejo v tok zdraviliško turističnih doga
janj. Kolikor dopuščajo objektivne možno
sti, sledi temu tudi trgovina, drobna uslu- 
žnostna obrt, v novejšem času tudi pro
met in PTT storitve.

Podeljene zlate, srebrne in bronaste 
vrtnice ter pohvale dokazujejo, da so se v 
tekmovanje za lepšo ureditev kraja, hiš in 
vrtov vključili skoraj vsi prebivalci zdravili
škega območja. Zlati vrtnici sta bili pode

ljeni Petru Kukovcu, srebrni Stanku Žgaj
nerju, in MilanuZagodi,bronasti pa Lojzetu 
Metelku in Francu Ogrizku. Pohval je bilo 
deležnih 59 krajanov. V poročilu predsed
nika komisije za olepšavo in ureditev kraja 
je bilo rečeno, da se lahko pohvalimo z 
lepo urejenim ožjim območjem, da pa ne 
moremo biti zadovoljni z ureditvijo širše
ga. V napore za ureditev kraja se bodo 
morali vključiti tudi hišni sveti, TOZD, pa 
tudi GOKOP, ki bi že po svoji osnovni 
dejavnosti moral biti vključen v napore za 
ureditev kraja.

Glede oddajanja zasebnih turističnih 
sob je bil po predlogu upravnega odbora, 
predvsem pa po predlogu Republiškega 
komiteja za tržišče in splošne gospodar
ske zadevejprejelismo ga tri dni pred letno 
konferenco), na letni konferenci sprejet 
sklep,das1.5. 1982 prevzame posredova
nje zasebnih turističnih sob Zdravilišče 
Rogaška Slatina. To prevzame tudi splo
šne informacije za goste, organizacijo iz
letov in prireditev ter prodajo značk in 
spominkov. Iz tega izhaja, da s 30. 4. 1982 
preneha delovati Turistični urad Rogaška 
Slatina.

V predloženem programu dela za leto 
1982 je predvideno, da bi letos dosegli 
354.000 nočitev, ustanovili mladinsko sek
cijo, povečali število članstva iz 766 na 
800 in to predvsem tistih krajanov, ki so 
posredno ali neposredno vezani na zdravi
liško turistično dejavnost. Društveno delo 
naj bi se odvijalo preko 8 društvenih komi
sij. S tem bi se v aktivno delo vključilo 
preko 40 članov turističnega društva.

Kot najpomembnejša naloga je pred 
nami organizacija turističnega tedna tik 
pred otvoritvijo hotela Sava. Vtem tednu bi 
se zvrstile različne prireditve, kot so raz
stave pogrinjkov, kulinarična razstava, 
razstava značk in zdraviliških propagand
nih edicij, po možnosti pa tudi razstava 
stekla in keramike. Turistični teden bi bil 
obenem tudi teden čistoče, v katerem bi s 
pomočjo krajanov - članov društva, mla
dincev in drugih delovnih ljudi očistili 
okolico, predvsem bližnja sprehajališča. 
Kraj bi se tako pripravil na sezono.

Nadalje bi dokončno uredili stolp na 
Janini, ki bi ga prevzelo Zdravilišče. Pazni
ki parka naj bi obenem postali komunalni 
nadzorniki. Da bi se stanje na področju 
javnega reda in miru izboljšalo, bo društvo 
predlagalo sestanek z UJV, postajo milice 
Rog. Slatina in Krajevno skupnostjo ter 
drugimi činitelji, ki lahko vplivajo na izbolj
šanje stanja na tem področju. Še naprej bo 
društvo vztrajalo, da se uvede kartoteka 
gostov in da se dolgoletnim obiskovalcem 
našega Zdravilišča podarijo primerna da
rila, spominki, dajo popusti in podobno.

Turistično društvo bo tudi v bodoče predla
galo Steklarni »Boris Kidrič« in Steklarski 
šoli organizacijo steklarskega sejma, na 
katerem bi se sklepale pogodbe, prirejala 
predavanja o steklarstvu,sklicevali simpo
ziji, pripravile razstave steklarskih izdel
kov in podobno. V tem sejmu vidi društvo 
zametek izvirne prireditve kraja. V pro
gram prireditev bomo zajeli organizacijo 
raznih družabnih iger in drugih športnih 
prireditev, v katerih bi sodelovali naši 
gostje.

Še naprej si bo društvo prizadevalo, da 
se bo obnovila domačija akademika dr. 
Franceta Kidriča, da se stara direkcija 
preuredi v muzej in da se evidentirajo vsi 
kulturno - zgodovinski spomeniki in spo
meniki iz NOB v naši občini.

Krajevno organizacijo SZDL Rog. Slati
na, bomo zaprosili, naj posreduje pri Kra
jevni skupnosti, da bo njeno vodstvo imelo 
več razumevanja za delovanje društva in 
njegovo financiranje, pa tudi da se ne bo 
preveč posegalo po turistični taksi.

Razpisali bomo tudi anketo med gosti, 
podatke obdelali in jih posredovali vsem 
OZD, družbenopolitičnim organizacijam, 
obrtnikom, oddajalcem zasebnih turistič
nih sob, Krajevni skupnosti in drugim. 
Upravni odbor se bo sestajal enkrat me
sečno in bdel nad izvajanjem tega progra
ma in nad delom komisij, ki zajemajo vsa 
področja društvenega delovanja.

Razprava o poročilih in programu je 
zajela skoraj vsa področja zdraviliško turi
stične dejavnosti. V razpravo se je vključi
lo precejšnje število članov društva. Glav
ni direktor Zdravilišča tov. Libnik je poz
dravil prisotne na konferenci v imenu 
Zdravilišča in podal poročilo o poteku 
gradnje novega hotela Sava, ki bo zrasel v 
središču Rogaške Slatine in bo v ponos 
celotnemu kraju. Iz njegovega prikaza 
sredstev, ki jih Zdravilišče namenja za 
obvoznico, urejanje parkov, PTT, čistilne 
naprave propagando in podobno, je raz
vidno, da Zdravilišče prispeva levji delež v 
te namene.

Prof. Zoran Vudler, delegat Celjske turi
stične zveze, je ocenil delo društva in 
njenih komisij kot zelo uspešno. Pohvalno 
se je izrazil o udeležbi in kvaliteti letne 
konference.

Osnovni namen tega, mogoče nekoliko 
obsežnega prispevka je v tem, da se člani 
našega kolektiva seznanijo z delovanjem 
društva, predvsem pa, da s svojim delom 
doprinesejo k uspešnemu zaključku zdra
viliško turistične sezone in letnega poslo
vanja v splošno zadovoljstvo gostov in 
vseh nas.

Martin Kene

Gostilna s prenočišči v Kozjem
V zvezi z izgradnjo gostilne s prenočišči 

»Pri ribniku« v Kozjem, pri kateri nastopa 
naše Zdravilišče kot investitor, se pojavlja
jo razne govorice in vprašanja. Tako na 
primer, zakaj je potrebno, da se poleg 
izgradnje hotelskega objekta Sava naen
krat pojavljamo kot investitor še tega ob
jekta, pa tudi to, kateri samoupravni organ 
v Zdravilišču je o tem razpravljal in sprejel 
sklep. Nekateri celo menijo, da bo ta obrat

nosilec izgube in podobno. Tako kot pri 
vsaki stvari, je tudi pri tej nekaj upraviče
nih vprašanj, ki izvirajo predvsem iz neob
veščenosti, nekaj jih je pa tudi zlonamer
nih. Po mnenju glavnega direktorja Zdravi
lišča je potrebno, da v našem internem 
glasilu ta vprašanja razčistimo, ponovimo 
sklepe samoupravnih organov in na kratko 
prikažemo zasnovo izgradnje objekta.

Ideja, da kot investitor izgradnje gostin-
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skega objekta v Kozjem nastopi Zdraviliš
če Rogaška Slatina, ima osnovo v tem, da 
je Zdravilišče v občinski resoluciji navede
no kot nosilec turizma v občini in da je 
dobilo predlog občinske skupščine, me
dobčinskih in republiških forumov za ure
ditev gostilne v Trebčah in Kozjem. S 
pristojnimi organi občinske skupščine 
Šmarje pri Jelšah je bilo dogovorjeno, da 
je vsekakor potrebno najprej urediti pere
če vprašanje gostinstva v Kozjem. Zaradi 
ponudbe nerealnih in predimenzioniranih 
projektov ter pomanjkanja investicijskih 
sredstev, v preteklem času ni prišlo do 
realizacije.

O ureditvi gostinskega objekta v Kozjem 
je razpravljal centralni delavski svet Zdra
vilišča na svoji 7. redni seji 21. 8. 1981 in 
pooblastil glavnega direktorja tov. Lojzeta 
Libnika, da uredi zadevo in vodi ustrezne 
predpriprave. Glavni direktor je zadolžil 
tehničnega direktorja TOZD Zdraviliška 
dejavnost Martina Keneta, da skupaj s 
prof. ing. arh. Borutom Pečenkom pripravi 
idejno zasnovo s potrebnimi skicami. Med 
predstavniki Zdravilišča, občinsko skupš
čino in krajevno skupnostjo Kozje je bilo 
dogovorjeno, da bi naj projekt stal na 
prostoru bivših garaž, kjer ima trenutno 
Mercator Jelša Šmarje pri Jelšah skladiš
če gradbenega materiala. Ta lokacija je 
bila izbrana potem, ko ni uspel odkup 
objekta, v katerem je bila včasih že 
gostilna.

Na skupnem sestanku v Kozjem, ki so se 
ga udeležili predstavniki Zdravilišča, ob
činske skupščine Šmarje pri Jelšah, pred
stavniki krajevne skupnosti Kozje in Izlet
nik Celje, je bila v osnovi sprejeta idejna 
zasnova gostinskega objekta, iz katere 
izhaja, da naj bi objekt po zunanjem izgle- 
du in notranji ureditvi odgovarjal tipu stare 
trške gostilne s prenočišči (podstrešnimi 
sobami). Služil bi za pripravo domačih 
specialitet, za potrebe izletniškega tranzit
nega turizma, predvsem pa bi pomenil 
dopolnitev ponudbe spominskega parka 
Trebče. Obrat bi tako zadovoljeval potrebe 
po gostinskih storitvah prebivalcev ožje in 
širše okolice Kozjega.

V podstrešnih sobah bi bile 4 dvopostelj
ne, in 4 enoposteljne sobe, v gostilni 
približno 100 sedežev, ob objektu pa bi bilo 
dozidano dvostezno avtomatsko kegljišče. 
Nadalje je bilo dogovorjeno, da se ob 
objektu uredi avtobusno postajališče s 
tremi nadkritimi postajališči.

Tako je Izletnik Celje sporazumno z
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kraja pod pogojem, da imajo ustrezno 
strokovno izobrazbo, Zdravilišče pa bo v 
svojih obratih poskrbelo za strokovno 
usposabljanje teh delavcev.

V osnovi bi se postavitev objekta štela 
kot adaptacija obstoječe stavbe. Dogovor
jeno je, da krajevna skupnost in občinska 
skupščina poskrbita za brezplačen prenos 
objekta in potrebnega zemljišča.

Nadalje je dogovorjeno, da bo krajevna 
skupnost Kozje pri občinski skupščini 
Šmarje pri Jelšah poskrbela za izdelavo 
takega razvojnega programa v kraju, v 
katerem bo predvideno samo širjenje go
stinskih obratov, ki bodo nudili toplo hrano 
in pijačo, ne pa odpiranje bifejev, vinoto
čev in podobnih obratov.

Sklep, da se izdela predhodna investicij
ska dokumentacija, je sprejel delavski svet 
TOZD Zdraviliška dejavnost na svoji 33.

seji dne 20. 4. 1982. Ta temeljna organiza
cija bo tudi investitor tega objekta.

Predračunska vrednost tega objekta, vk
ljučno z ureditvijo okolice, nabavo potreb
ne opreme in inventarja je predvidena na 
25,000.000 din pod pogojem, da se delno 
rušenje obstoječega objekta, pripravo 
gradbišča in ureditev okolja izvrši z udar
niškim delom.

Iz skice objekta je razvidno, da je uspelo 
realizirati idejno zasnovo, s katero je bilo 
določeno, da naj bo objekt tip »stare trške 
gostilne«; tudi stavba je prilagojena okolju.

Menimo, da je postavitev objekta stvar 
solidarnosti, zato smo prepričani, da se bo 
sleherni član našega kolektiva tako ali 
drugače vključil v napore, da bo zgradba 
čimprej in čimbolj poceni postavljena.

Martin Kene

Slaba telesna drža - prepogost pojav
Pred približno 14 milijoni let so se opi

cam podobni človekovi predniki nehali 
premikati po vseh štirih in se postavili na 
zadnje ude. To jim je omogočilo, da so 
začeli prosto in ustvarjalno uporabljati 
svoje roke. Vendar je pri tem huje obreme
njeno človekovo okostje, posebno hrbteni
ca, ki seje samo delno uspešno prilagodila 
vzravnani drži. Ta ratvojna slabost ter vse
več statičnega dela, je vzrok za težave s 

Občinsko skupščino Šmarje pri Jelšah in '*;* telesno držo in za bolečine v križu, 
krajevno skupnostjo Kozje odstopil od na- Hrbtenica je močan koščen steber,podo- 
meravane zgraditve avtobusne postaje in ben sploščeni črki S; omogoča prožnost
bo sodeloval pri ureditvi avtobusnega po
stajališča. Zaradi pocenitve gradbenih 
stroškov bo kot izvajalec gradbenih del 
nastopilo Zdravilišče Rogaška Slatina, 
TOZD vzdrževalna dejavnost. Nekaj bo 
napravljenega tudi z udarniškim delom ob 
sodelovanju prebivalcev Kozjega, delav
cev Zdravilišča, predvsem mladine, po 
možnosti pa se bo v delo vključila ena 
izmed mladinskih delovnih brigad, ki bo 
poleti na tem območju.

Izletnik je za čas gradnje zagotovil brez
plačen avtobusni prevoz delavcev iz Roga
ške Slatine ter drugih krajev v Kozje in 
nazaj. Ko bo obrat zgrajen, bodo v njem 
zaposleni predvsem delavci s področja

gibanja s tem, da daje telesu oporo. Sesta
vljena je iz 33 vretenc. Vretenca in medvre
tenčne ploščice so najbolj debele v odse
ku, kjer nosi hrbtenica največjo težo, to je v 
spodnjem ledvenem delu.
Mišičje hrbtenice je sestavljeno iz kratkih 
in dolgih trakastih mišic, ki so priraščene 
na stranske odrastke in trne vseh vretenc. 
Hrbtenične mišice vzravnavajo in držijo 
trup in glavo pokonci.
Držaje rezultat refleksnega vpliva okolja 

na človeka, rezultat vseh dražljajev, ki jih 
prejema človek. Znamenja slabe drže so 
povešena ramena in nenormalno ukrivljen 
hrbet. Telo ni dobro uravnoteženo, teža je 
razdeljena neenakomerno, kar posebej

obremenjuje mišičje v nogah in stopalih. 
Ločimo:
1. Anomalije, ki so nastopile zaradi slabe 
drže, slabosti mišic in nedozorelih reflek
sov drže;
2. anomalije pri katerih je še prišlo do 

fiksacije rigidne drže, kjer je fiksacija 
izražena v strukturi skrajšanih mišic, 
ligamentov, ovojnic;

3. deformacije, pri katerih je prišlo do 
okvare samega skeleta:

- lordotična drža (vbočenost ledvenega 
dela hrbtenice zaradi povečave inklina- 
cije medenice);

- kifotična drža (izbočenost prsnega dela 
hrbtenice),

- nagnjen hrbet (ledveni del hrbtenice je 
nagnjen nazaj),

- okrogel hrbet (ledveni del hrbtenice se 
zravna),

- raven hrbet (vse krivine hrbtenice so 
zmanjšane),

- skolioza (ukrivljenost hrbtenice v stran). 
Da preprečimo ali zmanjšamo ukrivlje

nost hrbtenice, izvajamo korektivno gim
nastiko, s katero razvijamo mišice, ohra
njamo normalno mišično napetost in iz
boljšujemo telesno držo. Pacient lahko 
izvaja vaje individualno ali pa v skupini.



DELOVNE ORGANIZACIJE ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATINA

Poročilo o vrednostnem obračunu za prvo tromesečje
V prvih treh mesecih letošnjega leta smo prodali 15 % od 

letnega števila planiranih nočitev ter 22 % od planirane prodaje 
proizvodov polnilnice, kar predstavlja osnovo za vrednostni 
obračun v vseh temeljnih organizacijah in tudi v delovni 
skupnosti.

Podatki o finančnem stanju DO Zdravilišča Rogaška Slatina 
izkazujejo naslednji rezultat:

CELOTNI PRIHODEK 157,376.685 din
indeks 82:81 

131
DOHODEK 56,544.355 din 121
ČISTI DOHODEK 31,203.319 din 110
in delitev čistega 
dohodka:
OSEBNI DOHODKI 33,687.828 din 125
SKUPNA PORABA 1,542.917 din 85
REZERVNI SKLAD 695.496 din 121
POSLOVNI SKLAD 1,779.427 din 53
nepokriti stroški -6,502.350 din 150

izgradnjo v višini 155.760 din, za obvezni del rezervnega sklada 
obvezen delež 162.581 din, ostanek pa so namenili v poslovni 
sklad in znaša 249.148 din.

Delovna skupnost skupne službe
V obračun delovne skupnosti so vključeni večji stroški za poveča
no aktivnost prodajne službe, povečana amortizacija po minimal
nih stopnjah zaradi sprememb obračuna, predvsem amortizacije 
za vrelčne vrtine. Iz dohodka 7,473.812 din so pokrite vse 
družbene obveznosti in pogodbene obveznosti. Osebni dohodki v 
višini 6,395.911 din so v delitvi usklajeni z ostalimi temeljnimi 
organizacijami in so večji za 25 % od lanskih. Skladno s planom 
so delavci skupnih služb na zboru odločili, da prenesemo v 
stanovanjski del sklada skupne porabe 211.201 din in za ostali del 
sklada skupne porabe 399.693 din Poslovnega sklada delovna 
skupnost po predpisih ne formira.

Zinka Čugalj

Novoizvoljeni delegati v samoupravnih organih

Zdraviliška dejavnost

ima zaradi sezonskega značaja poslovanja v prvem tromesečju 
večje stroške od dohodka. V tem obdobju je doseženo 15 
% od letnega števila nočitev, penzioni pa so obračunani po 
predsezonski, nižji ceni. Celotni prihodek znaša 66,644.384 din in 
je za 31 % večji kot lani v istem obdobju, od planiranega pa je nižji 
za 3 %, ker še nismo uveljavili uskladitve cen z Zdravstveno 
skupnostjo. Porabljen material, storitve in amortizacija so večji za 
38 % zaradi podražitev iz lanskega leta in spremenjenega 
obračuna amortizacije. Dohodek v znesku 21,250.715 din je za 19 
% večji od lanskega in je del porabljen za prispevke iz dohodka, 
ostanek dohodka pa ne pokriva vseh izplačanih osebnih dohod
kov, ki so obračunani za prvo tromesečje. Nepokriti del znaša 
6,502.350 din in ne predstavlja nekaj nepričakovanega, pokrit bo v 
naslednjem obdobju iz povečanega dohodka po sezonskih cenah 
m že potrjene stimulacije za izvoz.

Polnilnica
je obračunala v prvih treh mesecih iztržek v višini 57,560.267 din, 
kar pomeni 29 % več kot v preteklem letu. Za material, storitve in 
amortizacijo je porabljeno 30 % več kot lani; tako znaša dohodek 
21,316.585 din in je večji za 27 %. Po pokritju vseh obveznosti iz 
dohodka ostane 10,184.765 din čistega dohodka iz katerega so 
pokriti in usklajeni z družbenim dogovorom izplačani osebni 
dohodki in sredstva za stanovanjsko izgradnjo. Skladno s planom 
so delavci odločili, da namenimo za rezervo minimalni obvezni 
delež 532.915 din, za skupno porabo 500.000 din in ostanek za 
poslovni sklad 1,530.278 din.

14. maja smo izvolili nove delegate v organe samoupravljanja. 
Novoizvoljene delegate vam predstavljamo najprej na ravni DO 
nato pa v TOZD in DS skupnih služb.

NA RAVNI DO

Delavski svet Zdravilišča

1. Emilija Junež
2. Rozina Koražija
3. Janez Grah
4. Ema Jernejšek
5. dr. Fani Lavrič
6. Jakob Hrepevnik
7. Regina Polajžer
8. Leopold Plavčak
9. Ferdo Ivič

10. Bogomir Poharc

11. Anton Jazbinšek
12. Karl Kampuš
13. Marija Krsnik
14. Agica Rak
15. Stanislav Jakopina
16. Zinka Čugalj
17. Franc Križman
18. Olga Metličar
19. Dragica Šrimpf
20. Marija Žerdoner

Disciplinska komisija Zdravilišča

1. Ludvik Prah
2. Janez Drofenik-TOZD 1
3. Jožica Gobec
4. Branko Padan 1
5. Janez Drofenik-TOZD 2 1
6. Karl Grosek

7. Franc Lesjak
8. Elizabeta Plohl
9. Milica Trontelj

10. Nikola Bursač-zunanji član
11. Danica Domitrovič-zunanji 

član

Vzdrževalna dejavnost
je za obračunsko obdobje po dogovoru povečala obračunske 
cene le za 16 %, tako je skupno obračunana vrednost dela 
21,932.729 in je za 31 % večja od lani, ker vključuje tudi vso porabo 
materiala, goriva in energije, ki se je bistveno podražila. Dohodek 
6,503.242 din je večji le za 8 % od lanskoletnega. Iz dohodka so 
obračunane vse obveznosti, tako ostane 4,589.509 din čistega 
dohodka. Obračunani osebni dohodki do za 26 % večji od lanskih. 
V delitvi niso usklajeni z družbenim dogovorom, so pa usklajeni v 
okviru Zdravilišča. Delavci temeljne organizacije so se odločili, 
da iz čistega dohodka obračunamo prispevek za stanovanjsko

Samoupravna delavska kontrola Zdravilišča

1. Marija Šket
2. ing. Vlado Čoh
3. Stanko Žgajner
4. ing. Josip Putanec

TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST 

Delavski svet TOZD 1

1. Frančiška Kovač 9. Anton Jurič



2. Ivanka Holešek
3. dr. Matjaž Istenič
4. Angelca Čebular
5. Anton Kukovič
6. Vera Murk
7. Franc Klemenčič
8. Stanko Škodič

10. Marjana Mužina
11. Mirko Ivanuš
12. Aleksander Kovač
13. Dragica Korbar
14. Jože Strašek
15. Rozina Koražija

Samoupravna delavska kontrola TOZD 1

1. Milan Podhraški
2. Mirko Lorber
3. Branko Vrhovnik

TOZD POLNILNICA 
Delavski svet TOZD 2

IO OOS TOZD Polnilnica

1. Rudi Jugovar-predsednik
2. Regina Polajžer
3. Jože Lovrenčak
4. Miha Polajžer
5. Marija Dole
6. Cilka Plavčak

Člani nadzornega odbora

1. Jožica Srbčič
2. Mira Jenič
3. Jože Dosedla

IO OOS TOZD Vzdrževalna dejavnost

7. Jani Dole
8. Plemenitaš Albin
9. Franc Kosernik

10. Slavica Krobat
11. Alojz Cajzek

1. Leopold Plavčak
2. Anton Polajžer
3. Jakob Flrepevnik
4. Franc Žerak
5. Franc Furman

6. Hermina Stopar
7. Janez Drofenik
8. Milica Gotlin
9. Jožica Čuka

1. Karl Kampuš - predsednik
2. Marjan Vidovič
3. Greta Colnarič
4. Edo Gretič
5. Martin Tominc

6. Majda Jagodič
7. Zdenka Krumpak
8. Branko Zbil
9. Jože Krumpak 

10. Anton Gobec

Samoupravna delavska kontrola TOZD 2

1. Franc Polajžer
2. Viktor Razpotnik
3. Vinko Lovše

TOZD VZDRŽEVALNA DEJAVNOST 
Delavski svet TOZD 3

1. Anton Jazbinšek 5. Agica Rak
2. Franc Lipnik 6. Andrej Frišek
3. Polde Tramšek 7. Marjan Strmčnik
4. Marija Krsnik

Samoupravna delavska kontrola TOZD 3

1. Mirko Likar
2. Stanko Žgajner
3. Nada Turnšek

DS SKUPNIH SLUŽB 
Delavski svet DSSS

Člani nadzornega odbora

1. Stanko Žgajner
2. Franc Kozman
3. Martin Tominc

IO OOS DS Skupne službe

1. Ivan Markovinovič-predsednik
2. Štefka Poharc
3. Jože Herič
4. Ružiča Anderlič
5. Veronika Štefančič
6. Cvetka Koražija
7. Olga Šmid

Člani nadzornega odbora

1. Vida Godec
2. Ružiča Anderlič
3. Olga Metličar

Konferenca 00 ZSS Zdravilišča Rogaška Slatina

1. Jože Herič
2. Božo Kolar
3. Peter Narat
4. Marija Novak
5. Majda Pance
6. Fanika Slemenšek
7. Milica Štih

Vsem delegatom želimo, da bi uspešno opravljali svoje delegat
ske zadolžitve.

ČLANI ORGANOV DRUŽBENOPOLITIČNIH ORGANIZACIJ IO OOS 
TOZD in DSSS

1. Anton Turnšek-predsednik-TOZD 3
2. Božo Kolar-TOZD 1
3. Branko Vrhovnik-TOZD 1
4. Jože Solman-TOZD 1
5. Rudi Jugovar-TOZD 2
6. Jože Lovrenčak-TOZD 2
7. Regina Polajžer-TOZD 2
8. Drago Kampuš-TOZD 3
9. Marjan Vidovič-TOZD 3

10. Edo Gretič-TOZD 3
11. Ivan Markovinovič-DSSS
12. Jože Herič-DSSS
13. Ružiča Anderlič-DSSS

IO OOS TOZD Zdraviliška dejavnost Predsedstvo 00 ZSMS Zdravilišča

1. Božo Kolar - predsednik
2. Branko Vrhovnik
3. Jožica Gobec
4. Staša Čujež
5. dr. Domagoj Jerkovič
6. Rozika Križanec

7. Franc Klemenčič
8. Slavko Ogrizek
9. Jože Solman

10. Stanko Škodič
11. Marija Turnšek

Člani nadzornega odbora
1. Zmago Škorjanc
2. Marjana Mužina
3. Bojan Kranjec

1. Veronika Štefančič-predsednik 9. Karolina Mahne
2. Marinka Murk
3. Zinka Trstenjak
4. Durda Kovačič
5. Anton Čoh
6. Marjana Kovačič
7. Brigita Kamenšek
8. Mira Stojnšek

10. Emil Vizjak
11. Stanka Drofenik
12. Andreja Šipec
13. Emil But
14. Alojz Antonič
15. Anton Stojnšek

Člani občinskega sveta ZS Šmarje pri Jelšah-iz Zdravilišča

1. Jože Lovrenčak-TOZD Polnilnica
2. Jože Herič-DS Skupne službe
3. Marjan Vidovič-TOZD Vzdrževalna dejavnost
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Združena del. SIS za pokoj, in 
invalid, zavarovanje, za zapo
slovanje ter stanovanj, gosp.

Član nadzornega odbora

1. Fanika Slemenšek-DS Skupne službe

Član predsedstva občinskega sveta ZSS

1. Jože Herič

Sekretarji 00 ZK
1. Ema Jernejšek-TOZD Zdraviliška dejavnost
2. Zlatko Ogrizek-TOZD Polnilnica
3. Aleks Šučur-TOZD Vzdrževalna dejavnost
4. Marija Žerdoner-DS Skupne službe

NOVOIZVOLJENI DELEGATI V SKUPŠČINO DRUŽBENO-POLITIČ- 
NE SKUPNOSTI IN SKUPŠČINE SAMOUPRAVNIH INTERESNIH 
SKUPNOSTI

V četrtek, 11. marca smo tudi delavci Zdravilišča Rogaška 
Slatina na volitvah izbrali svoje delegate v skupščino družbeno
politične skupnosti in v skupščine samoupravnih interesnih 
skupnosti. Udeležba na volitvah je bila izredno zadovoljiva-96 %. 
Volitve pa so potrdile tudi dobro pripravljen oziroma izpeljan 
celoten predkandidacijski in kandidacijski postopek, saj so dobili 
vsi izvoljeni delegati potrebno število glasov. Volili niso predvsem 
tisti delavci, ki so bili v bolniškem staležu.

Novoizvoljeni delegati v posameznih TOZD in DSSS so:

TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST

Zbor združenega dela
1. dr. Bojan Glavnik
2. dr. Matjaž Istenič
3. Anton Kukovič
4. Maja Murgelj
5. Marija Petek
6. Ludvik Prah
7. Drago Slatinšek
8. Jože Strašek
9. Marija Šket

Posebna delegacija SIS za 
izobraževanje

1. Frančiška Inkret
2. Ivanka Golež
3. dr. Matjaž Istenič
4. Nevenka Korbar
5. Vesna Tominc
6. Brigita Turnšek
7. Ivanka Žekar

Posebna delegacija SIS za 
telesno kulturo

1. Ivan Cmager
2. Vinko Čoki
3. Anton Čoh
4. Janez Grah
5. Anton Jurič
6. Ourda Kovačič
7. Zmago Škorjanec

Posebna delegacija SIS za 
otroško varstvo

1. Jožica Čijež
2. Ljudmila Debelak
3. Stanislava Krebs
4. Nada Lipnik
5. Helena Ogrizek
6. Milena Stopinšek
7. dr. Anica Šutalo

Posebna delegacija SIS za 
raziskovalno dejavnost

1. Janez Drofenik
2. Franc Hajnšek
3. dr. Jože Kokovnik
4. Mirko Lorber
5. dr. Jože Lavrič
6. Edo Pelko
7. Janez Sajko

Posebna delegacija SIS za 
kulturo

1. Jože Berk
2. Ivanka Bercko
3. Erika Černoša
4. Franc Kramberger
5. Radmila Paš
6. Zinka Šuligoj
7. Ksenija Trbovc

Posebna delegacija SIS za 
socialno varnost in 
socialno skrbstvo

1. Ljudmila Bek
2. Zdenka Ivanuš
3. Sonja llijaš
4. Ana Kregar
5. Kristina Križanec
6. Štefka Slivnik
7. Vera Štraus

Posebna delegacija SIS za 
zdravstveno varstvo

1. Staša Čujež
2. Božo Kolar
3. dr. Polonca Kokovnik
4. Dragica Kidrič
5. Marjana Mužina
6. Albin Mikša
7. Srečko Posavec

1. Fani Herič
2. Emilija Junež
3. Valentina Koražija
4. Marija Kidrič
5. Anton Križanec
6. Josip Mlacovič
7. Cilka Polajžer
8. Ramadan Šarkinovič
9. Janez Turnšek

TOZD POLNILNICA

Zbor združenega dela
1. Vlado Čoh
2. Jožica Čuka
3. Karolina Halužan
4. Edvard Herček
5. Stanko Kresnik

Posebna delegacija SIS za 
raziskovalno dejavnost

1. Radko Jagodič
2. Jože Lovrenčak
3. Pavla Močnik
4. Zlatko Ogrizek
5. Marinka Polajžer
6. Marija Plevčak
7. Blagoje Padan

Združena del. SIS za zdrav, 
soc. varstvo in soc. skrb.

1. Franc Furman
2. Danica Gobec
3. Mira Jenič
4. Franc Kosernik
5. Adela Potočnik
6. Franc Polajžer
7. Jožica Srbčič
8. Jože Šket
9. Stanko Šuc

Združena del. SIS za pokoj, 
in invalid, zav., zaposlov. 
ter stanov, gospodarstvo

1. Jože Dosedla
2. Vinko Gobec
3. Jaka Hrepevnik 
44. Rudi Jugovar
5. Stanko Kolar
6. Vinko Lovše
7. Anton Napast
8. Terezija Pirš
9. Olga Turner

6. Katica Pobežin
7. Anton Zorin

Združena del SIS za vzgojo 
izobr. in otroško varstvo

1. Vlado Čoh
2. Marija Dole
3. Olga Furman
4. Ferdo Ivič
5. Slava Jagodič
6. Mihael Kitak
7. Alojzija Krobat
8. Cilka Plevčak
9. Hermina Stopar

Združena del. SIS za kulturo 
in telesno kulturo

1. Alojz Bitenc
2. Avgust Butolen
3. Ivan Dole
4. Elizabeta Gotlin
5. Ivanka Ivič
6. Danijel Janžek
7. Joživa Osek
8. Leopold Plavčak
9. Albin Plemenitaš

TOZD VZDRŽEVALNA DEJAVNOST

Zbor združenega dela
1. Edo Gretič
2. Franc Kozman
3. Lojzka Kampuš
4. Martin Krumpak
5. Nada Turnšek
6. Štefka Tramšek
7. Marjan Vidovič

Posebna del. SIS za razisk. dej,
1. Greta Colnarič
2. Andreja Frišek
3. Ivan Jeršečič
4. Avgust Kužner
5. Marija Kresnik
6. Ivan Smole
7. Danijel Toplišek
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Združena del. SIS za vzgojo, 
izobraž. in otr. varstvo

Karl Artič
2. Janez Cerovski
3. Jože Jecl
4. Zdenka Matej
5. Jože Novak
6. Ivan Sluga
7. Milica Škrabi
8. Martin Tominc
9. Branko Zbil

Združena del. SIS za zdrav, 
soc. varnost in soc. skrbstvo

1. Franc Bračun
2. Franc Lipnik
3. Elizabeta Madarasi
4. Slavko Novak
5. Vojo Novak
6. Anton Ogrizek
7. Milica Plemenitaš
8. Vinko Pirš
9. Ivan Stojnšek

Združena delegacija SIS za 
kulturo in telesno kulturo

1. Edo Cvetko
2. Stanislav Jakopina
3. Rado Kozman
4. Marija Korez
5. Ivan Očko
6. Agica Rak
7. Marjan Strmčnik
8. Martin Špoljar
9. Leopold Tramšek

Združena del. SIS za pokoj, 
in inv. zavarovanje, 
zaposlov. ter stan. gosp.

1. Majda Jagodič
2. Milan Jazbec
3. Anton Jazbinšek
4. Mirko Likar
5. Marija Mlakar
6. Janko Narat
7. Katica Šeligo
8. Aleks Šučur
9. Stanko Tanšek

DS SKUPNE SLUŽBE 

Zbor združenega dela

1. Cilka Birsa
2. Marjeta Napast
3. Tončka Prah
4. Tončka Sajko
5. Milica Ulamec
6. Erika Zupan
7. Milan Zagoda

Posebna del. SIS za 
raziskovalno dej.

1. Cvetka Križane
2. Irena Petan
3. Josip Putanec
4. Štefka Poharc
5. Dragica Šrimpf
6. Silva Tratenšek
7. Janko Zorin

Združena delegacija SIS za vzgojo in izobraževanje, otroško var., 
kulturo, telesno kulturo, soc. varnost in soc. skrbstvo, zdravstvo, 
pokoj, in invalid, zavarovanje, zaposlovanje ter stan. gosp.

1. Ružiča Anderlič
2. Zinka Čugalj
3. Betka Halužan
4. Nada Kranjec
5. Franc Križman
6. Marija Murk
7. Ivan Markovinovič
8. Olga Metličar
9. Danijel Plevčak

10. Elizabeta Plohl
11. Sanda Šipec
12. Veronika Štefančič
13. Andreja Šipec
14. Milica Trontelj
15. Ivanka Zorin

M. N.

■>;'
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Skupine organiziramo po lokalizaciji obo
lenja, naravi obolenja, starosti, spolu. Te 
vaje je potrebno opravljati redno, kajti 
raziskave so pokazale, da telo slabi, če se 
nič ne giblje.

Pogoste težave s telesno držo so da
vek, ki ga človek plačuje, ker je med 
razvojem prevzel pokončno držo.
Naloga vseh zdravstvenih delavcev, učite
ljev, staršev pa je, da s pravilno vzgojo, z 
zgodnjim odkrivanjem anomalij ter z red
no aktivno gimnastiko, odpravimo marsi
katero invalidnost in izboljšamo delovno 
zmogljivost posameznika, s tem pa pripo
moremo tudi k večji produktivnosti naše 
družbe.

Odgovorno nalogo pri odpravljanju ano
malij telesne drže nosimo tudi fiziotera
pevti in veseli smo vsakega pacienta, ki 
pravočasno najde pot do nas.

Edita Otorepec

Razstava ročnih del v Beogradu
Ob koncu januarja smo žene iz Roga

ške Slatine prvič sodelovale na razstavi 
ročnih del v Beogradu. Razstava je bila na 
beograjskem sejmišču v okviru ostalih 
razstav pod skupnim imenom: »Zimske 
čarolije«. Razstavljale smo skupno z žena
mi krajevne skupnosti Miljakovački izvori 
občine Rakovica. Pobudo za sodelovanje 
so dale žene pobratene KS ob lanskem 
obisku delegacije in moškega pevskega 
zbora Zdravilišča v Beogradu.

Z veseljem smo se vabilu odzvale in 
poslale na razstavo več kot dvajset različ
nih ročnih del naših žena. Na razstavi so 
sodelovale Brona Resnik, Ema Jernejšek 
in Nada Lipnik z vezeninami, Jožica Istenič 
s klekljanimi čipkami, Vida Tatalovič s

kvačkanimi prtički, Majda Peperko s tapi
serijo, Krista Ozvaldič in Milica Libnik z 
gobelini.

Naša ročna dela so vzbudila na razstavi 
veliko zanimanje obiskovalcev, v knjigo 
vtisov pašo vpisali mnogo laskavih izjav in 
pohval. Navdušeni so bili predvsem nad 
klekljanimi izdelki (kar je pri njih malo 
znano) in vezenim prtom. Razstava ni 
imela prodajni značaj, temveč je prikazala 
delo žena v prostem času.

Ob zaključku razstave smo se v Beogra
du dogovorile, da bomo razstavo ročnih 
del in ostalih del, ki jih ustvarjajo naše 
žene v prostem času, organizirale tudi v 
Rog. Slatini. Seveda bodo na tej razstavi 
sodelovale tudi žene iz Beograda. Tako se

bo sodelovanje med ženami obeh pobrate
nih KS nadaljevalo. Želimo, da bi se 
nam ob omenjeni razstavi pridružilo še 
več žena iz Rogaške Slatine s svojimi deli, 
ki jih z veseljem delajo v svojem pičlo 
odmerjenem prostem času.

Milica Libnik

Izgubljeni sin

Čakanje in upanje - 
to je bilo njeno geslo.

Vse dolge dni,
vse dolge noči
te je v mislih iskala,
le tebi je svojo ljubezen dajala
- izgubljeni sin.

Za vse dni je sama ostala,
Zdaj je tu - vsa drobna, 
v bolniški postelji, 
negibna in tiha.
Misel nate je skrita
- izgubljeni sin.

Ne, ne morem!
Ne morem ji razodeti,
njeno dobro srce bi jokalo od bolečin
»Ne čakaj me mama...«
to je sporočil
- njen izgubljeni sin.
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Zdravstvo
Damijan Jurjec, zelo zahtevna laboratorij
ska opravila, nedoločen čas, Dušica Cim- 

Če imate možnost, ilustrirajte svoje vpra- peršek, zahtevna sprejemna opravila, ne- 
šanje s fotografijo ali karikaturo. določen čas, Viljem Kovačič, vratar v
Vprašanje naslovite na uredniški odbor do zdravstvu, nedoločen čas, Branko Cero-
8. v mesecu. večki, priprava mineralnih kopeli, določen

čas, ZdenkaTramšek, priprava mineralnih 
kopeli, določen čas.

Sprašujemo
Odslej bo to stalna rubrika.

Namenjena je vsem, ki iščejo in ne 
najdejo odgovora na karkoli v zvezi z 
Zdraviliščem in krajem Rogaška Slatina. 
Vprašajte brez strahu, lahko tudi 
anonimno.

VPRAŠUJEMO:
Ali smo zato prestavili garaže?

Kadrovske novice
V mesecu marcu 1982 so sklenili delov

no razmerje v Zdravilišču naslednji 
delavci:
TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST 

Restavracije
Vera Markovič - enostavna točajska opra
vila, določen čas, Jožica Kodrnja - eno
stavna točajska opravila, določen čas, Raj
ko Osek - pomoč pri strežbi, določen čas, 
Boža Rebič - točajska opravila, določen 
čas, Damir Kramarič - natakarska opravi
la, nedoločen čas.
Zdravstvo
Dr. Gorički Mladen - zdravnik rentgenolog, 
nedoločen čas
Hoteli
Marinka Šuštar - opravila sobarice, nedo
ločen čas,

TOZD POLNILNICA
Ivan Berghaus - nakladanje-razkladanje v 
skladišču-vrnitev iz JLA.

TOZD VZDRŽEVALNA DEJAVNOST
Marta Sterniša - vrtnarska opravila, dolo
čen čas, Danica Ogrizek - vrtnarska opra
vila, določen čas, Zvonko Kubale - fizična 
dela v parku, nedoločen čas - vrnitev iz 
JLA, Nada Kos - fizična dela v parku, 
določen čas, Marija Gajser - čiščenje WC, 
določen čas, Ruža Močnik - čiščenje WC, 
določen čas, Ljubica Grilec - fizična dela v 
parku, določen čas.

Novo smetišče našega kraja-pred bloki? 
Kdo je izdal nalog za odlaganje ostankov?

Delovno razmerje je prenehalo v mesecu 
marcu 1982 naslednjim delavcem:

TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST 
Hoteli
Slavka D ju rovi č - opravila sobarice, sta
rostno upokojena;
Restavracije:
Branko Fruk - natakarska opravila, spora
zumno prenehalo delovno razmerje.
TOZD Polnilnica
Marjan Bukšek - nakladanje razkladanje v 
skladišču, sporazumno prenehalo delovno 
razmerje, Stanko Gajšek - nakladanje raz
kladanje v skladišču, starostno upokojen. 
TOZD Vzdrževalna dejavnost 
Anica Mešiček - ročno likanje, starostno 
upokojena.

Zakonsko zvezo je v mesecu marcu sklenil 
skladiščni delavec vTOZD Polnilnica, Jože 
Kokalj.

V mesecu aprilu 1982 so sklenili delovno 
razmerje v Zdravilišču naslednji delavci:

TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST 

Restavracije
Durda Petek, vodenje kuhinje Sonce-Bel- 
levue, nedoločen čas, Stanislav Starček, 
natakarska opravila, določen čas, Marijan 
Petek, natakarska opravila, nedoločen 
čas, Damir Jutriša, natakarska opravila, 
določen čas.

TOZD POLNILNICA
Ramadan Uka, razkladanje in prebiranje 
steklenic, določen čas, Albin Vajdič, raz
kladanje in prebiranje steklenic, določen 
čas, Franc Bračun, razkladanje in prebira
nje steklenic, določen čas, Marjan Humski, 
opravila razvozov, nedoločen čas, Alojz 
Kristan, razkladanje in prebiranje stekle
nic, določen čas, Marjan Mikuljan, vzdrže
vanje avtoparka, nedoločen čas, Jože Str
gar, razkladanje in prebiranje steklenic, 
določen čas, Ivan Kamenšek, razkladanje 
in prebiranje steklenic, določen čas, Vi
ljem Kamenšek, razkladanje in prebiranje 
steklenic, določen čas, Rudi Bele, razkla
danje in prebiranje steklenic, določen čas. 
Franc Hajnšek, razkladanje in prebir. ste
klenic, določen čas.

TOZD VZDRŽEVALNA DEJAVNOST
Zdenka Mohorko, vrtnarska opravila, dolo
čen čas.

Delovno razmerje je prenehalo v mesecu 
aprilu naslednjim delavcem:
TOZD ZDRAVILIŠKA DEJAVNOST 
Restavracije
Sonja Petek, točajska opravila, samovolj
no prekinila delovno razmerje.

TOZD POLNILNICA
Anton Tramšek, razkladanje in prebiranje 
steklenic, odšel v JLA, Alojz Kitak, izrečen 
ukrep disciplinske komisije.

TOZD VZDRŽEVALNA DEJAVNOST
Franc Žaberl, vodenje energ, in vzdrževa
nje, pripravnik, odšel v JLA.

DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB
Emilija Halužan, knjig, opravila, stroj, 
knjig, in pomožna knjig, opravila, samo
voljno prekinila delovno razmerje, zaradi 
česar ji je bil izrečen ukrep disciplinske 
komisije.

Zakonsko zvezo so v mesecu aprilu skleni
li naslednji delavci:
Cvetka Zdovc iz TOZD Zdraviliška dejav
nost, Franc Hajnšek iz TOZD Zdraviliška 
dejavnost in Janez Drofenik iz TOZD 
Polnilnica.

K. T.

Humor
Peter: »Odkar sem poročen, imam težave z 
očmi.«
Pavel: »Kako to?«
Peter: »Ne vidim nobenega denarja več.«

»Vedeževalka mi je prerokovala iz kart in 
iz desne roke, da bom dočakal 100 let.« 
»Ni kaj. Visoka starost se ti obeta«.
»V stotem letu pa bom postal žrtev uboja. 
Ubil me bo namreč soprog neke ženske, 
ker jo bom posilil.«
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Mineralna voda, 
nepogrešljiva vsakdanja pijača

Tako kot vina imajo tudi mineralne vode 
različen okus in značaj - gastronomi te 
razlike zaznavajo in pri pitju takoj vedo, za 
katero slatino gre.

Francoski sladokusec in uživač Anthel- 
me Brillant - Savarin je v svoji »Psihologiji 
okusov« o žeji zapisal, da je to notranji 
občutek potrebe po tekočini« Razlikoval 
pa je tri vrste žeje: tiho ali običajno, žgočo 
in umetno izzvano. »Umetna žeja je lastna 
človeku in odraža prirojeni instinkt,ki nas 
sili, da v pitju iščemo moč...«, je pribil 
omenjeni francoski gurman.

Če pritrdimo definiciji Brillanta-Savari- 
na, potem nismo daleč od ugotovitve, da so 
prav omenjene tri vrste žeje pripomogle k 
porastu življenjske ravni v ZR Nemčiji, 
Franciji, Italiji in verjetno še kje v Evropi. V 
ZR Nemčiji so v začetku sedemdesetih let 
računalniško izračunali oceno, ki se je v 
celoti izpolnila. Računalnik je namreč na
povedal, da bo prebivalec Zvezne republi
ke v nekaj letih dosegel porabo 100 I 
brezalkoholnih pijač. V letu 1980 je namreč 
poraba teh pijač na prebivalca presegla 
mejo 110 litrov.

Mineralna voda, ki je še v devetnajstem 
stoletju veljala kot zdravilna voda, je v tem 
stoletju postala vsakdanja potreba.
Ljudje jo pijejo ob hrani in tudi sicer, 
namesto navadne pitne vode. Tudi v osem
desetih letih bo slatina po vsem videzu 
ostala najljubša pijača prebivalcev v šte
vilnih deželah po svetu.

Samo v zadnjih desetih letih se je pora
ba mineralnih vod na prebivalca v ZR 
Nemčiji potrojila - povečala se je na 40 
litrov letno. Tržna ekspanzija piva, slej ko 
prej najbolj razširjene industrijske pijače, 
je bila v tem obdobju dokaj skromnejša. 
Poraba na prebivalca se je povečala od 
140 na 150 litrov, potem pa je nazadovala 
na 145 litrov.

Trg mineralne vode v ZR Nemčiji sodi 
med redke trge živilskih artiklov, ki zazna
mujejo rast. Nobena druga brezalkoholna 
pijača - izjema je morebiti le limonin 
oziroma oranžni sok, v minulih desetih 
letih ni zabeležila tako izrazite ekspanzije 
kot prav mineralna voda.

Kot ugotavljamo tudi pri nas, je bila tudi 
v Zahodni Evropi in še zlasti v ZR Nemčiji 
v prvih povojnih letih poraba mineralne 
vode in osvežilnih pijač na bazi slatin bolj 
ali manj odvisna od vremenskih razmer. 
Sezonska nihanja so občutna, vrh poraba 
doseže v poletnih mesecih. Zadnja leta pa 
seje zaradi spremenjenih potrošnih navad 
in dejstva, da ljudje po mineralni vodi 
posegajo tudi pri kosilu in drugih priložno
stih, krivulja prodaje precej izravnala.

V ZR Nemčiji polni mineralne vode in 
izdeljuje osvežilne pijače na bazi slatin kar 
okrog 180 obratov, ki so po večini včlanjeni 
v Zvezi nemških mineralnih vrelcev. So 
raztreseni po vsej Zvezni republiki in zapo
slujejo samo pri polnjenju mineralnih voda 
okrog 9000 delavcev. Deset obratov je v 
prodaji mineralnih voda udeleženih s 25 
%, 25 obratov s 45 % in 50 obratov s 65 %. 
Noben posamezni obrat (tudi če pripada 
kakemu koncernu) ne dosega 10 % celotne 
prodaje.

Poleg mineralnih vod, ki zasedajo okrog 
57 % polnilnih zmogljivosti, ponudba vrel
cev obsega še bogato paleto brezalkohol
nih pijač in napitkov na bazi slatin. Poleg 
slatin z vsebnostjo ogljikove kisline 7 do 8 
gramov na liter je sicer manj številnim 
potrošnikom na voljo tudi tako imenovana 
tiha voda, ki vsebuje le 2 do 3 grama 
ogljikove kisline. Polnijo, kot rečeno, tudi 
slatinske limonade, ki jih pijejo največ 
otroci, medtem ko so gazirane pijače na 
bazi sadnih sokov priljubljene tudi pri 
odraslih. Ti v velikem številu posegajo tudi 
po dietnih napitkih.

Med evropskimi državami zavzema ZR 
Nemčija četrto mesto po znanih nahajališ
čih mineralnih vod. Te vode v zvezni 
republiki izkoriščajo na 300 mestih, in to 
bodisi kot slatine za pitje, ki jih polnijo v 
steklenice, bodisi kot zdravilne vode v 
zdraviliščih. Pri tem gre za naravne vrelce, 
za slatine, ki so same privrele na površje, 
ali za vrelce, ki so jih pridobili z vrtanjem. 
Največ vrelcev je v Flarzu, Tevtoburškem 
gozdu, v gorenjskem skrilnatem hirbovju, 
v Eiflu, Taunusu, Schwarzwaldu, v Švab- 
skih Alpah, Bavarskem gozdu in sploh v 
Sredogorju.
Raste tudi poraba izven gospodinjstev

Poraba mineralnih vod v ZR Nemčiji 
nezadržno raste tako v gospodinjstvih kot 
še zlasti izven njih. So restavracije, ki so 
uredile specializirane bare za točenje raz
nih vrst slatin. Težnje k pitju mineralnih 
vod so svojevrsten pojav, ki se je razširil 
ob prehransko psiholoških spoznanjih, ki 
jim med prebivalstvom utrjujejo množična 
občila.

Lahko bi rekel, da imajo razne vrste 
slatin svoje pristaše oziroma privržence.

Mineralne vode lahko delimo na take, ki 
vsebujejo več ogljikove kisline (7 do 8 
gramov) in take, ki vsebujejo manj ogljiko
ve kisline (3 do 4 grame na liter). Okrog 60 
% ponudbene palete zahodnonemške in
dustrije mineralnih vod odpade na ti dve 
vrsti slatin, medtem ko dobrih 40 % ponud
be sestavljajo osvežilne pijače na bazi 
mineralnih vod. Med te, in osvežilnimi 
pijačami seveda prevladujejo limonade 
oziroma oranžade. V zadnjih letih se zlasti 
hitro uveljavljajo pijače z limonovim so
kom in sokom grenivke ter razne grenke 
pijače, coca-cola in toniki na bazi slatin.

Znano je, da so slatine po vsebnosti 
rudnin zelo različne. Analize so pokazale, 
da se razlikujejo celo vode iz vrelcev, ki so 
med seboj oddaljeni manj kot 100 metrov. 
Že rimski pisatelj Plinij je zapisal, da se 
slatine med seboj razlikujejo tako kot sloji, 
skozi katere le-te privro na dan. Skratka, 
vsak vrelec ima svoje značilnosti. In ga
stronomi, ki vse bolj čislajo mineralne 
vode, le-te spoznajo in razlikujejo prav po
teh značilnostih.

N. Ž.

magnezijeva slatina
TPv t A rriDONAT Mg

V slovo
UMRL JE ANTON DROFENIK - UPOKOJE
NEC VRATAR V ZDRAVSTVU

ANTON DROFENIK je bil rojen 3. 6. 1924 
v Kostrivnici. Pri nas v Zdravilišču je delal 
od leta 1964. Bil je vratar v hotelu Stro- 
smayerjevem domu nato pa vratar v zdrav
stvu vse do leta 1973, ko je bil zaradi težke 
bolezni invalidsko upokojen.

Zadnjič smo ga obiskali lansko leto, ko 
je bolan obležal na svojem domu. Bil nas 
je silno vesel »zato, ker nismo pozabili 
nanj,« je rekel.

Lahko bi živel še dolgo, srečno in dobro, 
obdan z svojo družino in vnuki. Bolezen 
mu je pretrgala življenjsko pot prav takrat, 
ko je našel to, kar najde človek v zrelih 
letih, sigurnost in mir.

Tonček spominjali se vas bomo,
sodelavci Zdravstva.
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Po poteh štirinajste
Spomini Antona Vidmarja - Luke.

Karel Destovnik Kajuh

Kot vemo, so v partizanskih vrstah delo
vale tudi kulturniške skupine, v katerih so 
se zbirali znani slovenski umetniki iz raz
nih področij. Tako je bil v XIV. diviziji vodja 
kulturniške skupine znani partizanski pe
snik Karel Destovnik Kajuh, ki je na tem 
pohodu tudi padel. Rojen 1922 v Šoštanju, 
je bil aktiven že v naprednem gibanju 
sredješolcev v Celju, zato so ga izključili iz 
gimnazije. Od začetka vojne je bil v ilegali 
in je sodeloval v narodnoosvobodilnem 
boju. S svojimi pesmimi je postal glasnik 
slovenskega naroda. Njegova kulturniška 
skupina je nastopala na številnih mitingih 
po dolenjskih, notranjskih, primorskih in 
hrvaških vaseh ter širila uporno in umetni
ško besedo. Po napornih borbah je Kajuh, 
ki je voljno prenašal vse napore pohoda, 
padel 22. februarja 1944 pri Belih vodah 
nad Šoštanjem.

TOV. LUKA, PROSIMO VAS, DA NAM PO 
TEM KRATKEM OPISU KAJ VEČ POVESTE 
O SMRTI NAŠEGA PARTIZANSKEGA 
PESNIKA.

»Konec leta 1943 mi je Mirko Bračič (prvi 
komandant XIV. divizije) posebej naročil, 
naj se kulturniki pazijo v borbah, saj nam 
bodo še kako koristili po zmagi. Tako se je 
nekoč Kajuh jezil name, češ, zakaj pa smo

sploh tu, zakaj se ne sme boriti, saj ne 
more pisati, če vsega ne vidi z lastnimi 
očmi.

No, po preboju na Štajersko so bili 22. 
februarja 1944 boji nad Šoštanjem. Proti 
večeru smo se namestili po kmetijah. Kul
turniška skupina je bila na kmetiji Žlebnik, 
Kajuh pa je bil najprej z nami pri štabu 
divizije na neki manjši kmetiji, nato pa je 
odšel k svoji skupini. Kmalu zatem smo 
slišali streljanje. Pograbil sem svojo brzo
strelko, z mano je bil tudi Matevž Hace, in 
smo šli pomagat napadenim k Žlebniku. 
Na kmetiji so se borili borci zaščitne čete in 
sem moral na glas vpiti, da nas niso 
zamenjali s sovražnikom. Ko smo sovra
žnika pregnali, sem rekel borcem, naj 
pridejo iz hiše in vprašal komandirja za
ščitne čete, kaj je bilo. Ugotovili smo, da je 
bila tu samo nemška patrulja, ki smo jo 
hitro pregnali. Šel sem v kuhinjo, v njej pa 
je na tleh ležal Kajuh. Usmrtil ga je strel 
patrulje, ki je streljala skozi okno. Tako 
sem prvi prišel do njega. Žalmu ni bilo več 
pomoči.

Tako je padel borec, kulturni delavec in 
partizanski pesnik, ki se je uvrstil y sam 
vrh slovenske poezije. 27.7.1953 je bil 
proglašen za narodnega heroja.

(se nadaljuje)
Gordana Kitak

Zakaj smo lepili dodatne znamke
Najbrž se še dobro spominjamo tedna, 

ko smo na pisma lepili dinarske znamke 
Rdečega križa. Potem smo se morda hudo
vali, ko so nam v trgovini, cvetličarni, 
lekarni, mesnici - in sploh povsod - zaraču
navali še dinarski listič. No, ponekod so bili 
dokaj ažurni in so jih prodajali že pred tem 
datumom. Učenci osnovne šole so nas s 
»kanglicami« čakali skoraj povsod in mo

ledovali: »Darujte za Rdeči križ!« Preneka- 
tera roka je segla v denarnico in prispeva
la svoj delež, drugi so malomarno odhajali
mimo - kot da ni bilo ničesar......Pa vendar
je bi! teden rdečega križa.

Vemo, da so vojne stare toliko, kot je 
staro človeštvo. In vsak vojna prinaša 
ranjence, umrle vojake, ujetnike, razne 
bolezni, pomanjkanje in še marsikaj. Da

bi omilili takšna stanja, če jih že ni možno 
odpraviti, je bilo v zgodovini sklenjenih nič 
kolikodogovorovooskrbi ranjenih vojakov 
nasprotnikov, o oskrbi grobov, o ujetnikih 
ipd. V času Napoleonovih vojn pa je v 
Angliji bila sprejeta ideja, naj bi si države 
pomagale druga drugi - predvsem v takih, 
težkih časih. Tako je bilo prav vAngliji leta 
1805 ustanovljeno prvo dobrodelno dru
štvo. Toda potreba po spoštovanju člove
kovih pravic je ostala in tako je bila leta 
1863 v Ženevi sprejeta posebna konvenci
ja, ki je hkrati pomenila ustanovitev med
narodne organizacije Rdečega križa.

Žal vemo, da je v II. svetovni vojni Hitler 
popolnoma poteptal to deklaracijo - njego
vi vojaki so ubijali ranjence, bolnike, civil
no prebivalstvo, neoborožene vojake ipd.

Pri nas, v Jugoslaviji je naloge neka
terih organov NOV prevzela Organizacija 
Rdečega križa ob ustanovitvi 9.5.1944. Že 
istega leta se je pričelo šolanje bolničark, 
oskrba front s sanitetnim materialom, po
moč žrtvam vojne, ranjencem, iskanje po
grešanih itd. Na pobudo SNOS in tov. B. 
Kidriča je bila organizacija RK ustanovlje
na tudi za Slovenijo in sicerže junija istega 
leta v Beli Krajini.

Toda dobrodelna organizacija RK ni 
imela samo pomembne vloge med NOB, 
ima jo tudi danes. Vemo, da ob raznih 
nesrečah in katastrofah prav ta organiza
cija prva nudi pomoč in podporo.

Čeprav nisem doživela grozot II. svetov
ne vojne, niti najtežjih povojnih let, pa se 
kljub temu spominjam, s kakšnim upanjem 
in veseljem so nekoč ljudje doma razgrnili 
in občudovali pomoč Rdečega križa.

Že res, da je danes mnogo lažje življe
nje in da vsaj v večini ne potrebujemo 
pomoči te dobrodelne organizacije. Toda 
če bi se ozrli okrog - prav gotovo je v svetu 
še milijone ljudi, ki upajo in čakajo na 
pomoč, kot so čakali nanjo nekoč naši 
ljudje.

Če bi pomislili na vse to - najbrž ne bi 
brezbrižno odhajali mimo bele »kanglice« 
z rdečim križem in ne bi preslišali otroške
ga vprašanja: »Darujete za Rdeči križ?«

Jožica Kores

Karel Destovnik - Kajuh
BOSA POJDIVA, DEKLE, OBSOREJ,

bosa pojdiva prek zemlje trepeče, 
sredi razsanjanih češnjevih vej, 
sežem ti nežno v dlani koprneče.

Beli so, beli so češnje cvetovi, 
temni, pretemni so talcev grobovi. 
Kakor ponosni galebi nad vodo, 
taki so padli za našo svobodo.

Bosa, pojdiva, dekle, obsorej, 
bosa pojdiva med bele cvetove, 
v krilo nalomiva češnjevih vej, 
da jih poneseš na talcev grobove.

VRELCI - glasilo delavcev Zdravilišča Rogaška 
Slatina. Izdajajo ga delavski sveti vseh TOZD in SDS 
Zdravilišča. Izhaja mesečno v nakladi 1100 izvodov in 
ga prejemajo vsi član- delovne skupnosti brezplačno. 
Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni 
urednik: Božo Kolar, tehnični urednik Anton Slivnik, 
lektor Vlado Kern. Tisk in oblikovanje Tiskarna 
Cinkarne Celje. Glasilo je oproščeno temeljnega 
davka od prometa proizvodov na osnovi mnenja 
republiškega sekretarja za informacije.


